
 

 

 

 

Z Á P I S 
z jednání výboru Rady plemenné knihy koz (VRPKK), které se konalo dne 25.1.2024 online 

formou v aplikaci MS Teams 

 

Přítomni online formou přes MS Teams: Ing. Ladislav Strnad, Ing. Richard Konrád, Prof. Ing. 

Luboš Vostrý, Ing. Věra Mátlová, Milan Domáň, Ing. Jitka Látalová, Josef Pulíček 

Hosté: Mgr. Kováč Jan 

 

Program: 1. Zahájení 

2. Metodika hodnocení vemen dojných plemen koz – zhodnocení roku 2023 

  3. Úprava šlechtitelských programů 

                        4. Projednání požadavků z klubů 

                        5. Diskuse 

                        6. Závěr 

 

1) Jednání zahájil v 18,10 hodin přivítáním přítomných předseda Rady Ing. Ladislav Strnad, který 

poté ověřil totožnost účastníků a předložil ke schválení program jednání dle pozvánky. Ing. Strnad 

navrhl ověřovatele zápisu Ing. Richarda Konráda, zapisovatelem Ing. Strnada. Přítomno 7 členů 

VRPKK s hlasem rozhodujícím. 

 

2) Ing. Strnad informoval VRPKK o hodnocení vemen dojených plemen koz. Do zpracovaných 

údajů byl přidán věk a pořadí laktace hodnocených koz. Za rok 2023 bylo zhodnoceno celkem 230 

vemen koz. Z toho bylo na 1. a 2. laktaci celkem 200 koz z celkových 949 zvířat, u kterých 

probíhala kontrola užitkovosti.  V praxi probíhala většina hodnocení vemen na chovech s menším 

počtem zvířat, kde bylo možné předvést zvířata před dojením. Na velkých chovech je hodnocení 

vemen problematické. Je třeba individuální přístup šlechtitele k danému chovu (technologie chovu, 

časová flexibilita). Dalším důvodem nižšího hodnocení počtu zhodnocených vemen na větších 

chovech byl i fakt, že kozy na první laktaci nedokázaly udržet laktaci do hodnocení vemen.   

Získaná data byla zpracována ve formátu excel. RPKK Aktuální stav dat je ve fázi 

zpracování do formátu excel. 

 Ing. Strnad připraví na jednání RPKK výsledky hodnocení vemen koz za rok 2023. 

 

3) VRPKK doporučuje provést úpravy šlechtitelských programů vzhledem k přesnějším výsledkům 

KU. Jedná se o sjednocení metody EC, kdy bude platit pro všechny chovy koz v této metodě stejný 

časový rozptyl pro první odběr. První odběr se uskuteční mezi 40.-.90. dnem po okozlení.  

Další úprava ŠP se bude týkat zařazení genomické selekce do bodu 7. V praxi se bude jednat 

hlavně o ověření parentity u plemenných kozlů předváděných na NT.  

U plemene walliserská koza se ve ŠP odstraní odstavce s mléčnou užitkovostí. Kozy se v 

našich podmínkách nedojí. Proto budou tato zvířata hodnocena pouze na základě výsledků masné 

užitkovosti. 

VRPKK pověřil Ing. Konráda úpravou ŠP. 

 

4) Na základě zaslaných materiálů, VRPKK projednal připomínky klubu dojných plemen koz. 

K poskytnutí vzorkovnic do ,,dobrovolné KU “ je zapotřebí dodat přibližný počet vzorkovnic. Na 

opakovanou žádost o vzorec ke KU nejen ze strany KDP bude vzorec výpočtu mléčné užitkovosti 



 

 

dostupný na stránkách Svazu. Bod 3 žádost o měření kozlíků a koziček šlechtiteli při bonitaci byla 

zamítnuta. Bod 4 slovní popis u lineárního popisu namísto zkratek - VRPKK doporučuje 

nastudování ŠP kde je vše vypsáno v bodě 6 (tj. Hodnocení plemenných zvířat). Není možné do 

katalogu přidat slovní popisy místo zkratek. Bod 5 žádost o snížení hranice 6 u bílkoviny pro 

označení chybového vzorku VRPKK zatím nedoporučuje.  Bod 6 žádost o zajištění a umožnění 

označování zvířat konvenční ušní známkou ve tvaru elektronické ušní známky  - dle ČMSCH  je 

k dispozici pro malé přežvýkavce dostatek označovacích prostředků. Bod 7 náhradní způsob 

označení zvířat injekčně zaváděným odpovídačem – zde je nutná konzultace s SVS a ČMSCH. 

VRPKK pověřuje Ing. Konráda o zmapování situace. Bod 8 v ZO uvést sledované období pro nádoj 

– momentálně není možné měnit složení ZO. 

 

 

5) VRPKK provedl přípravu na RPKK, kdy prodiskutoval a připravil výběrová kritéria na NT kozlů 

pro rok 2024, termíny a návrhy hodnotitelů na NT 2024 a výsledky KU za rok 2023.  

 

6) V rámci diskuse projednal VRPKK aktuální situaci v chovech koz.  

Ing. Konrád informoval VRPKK o nově schválených dotačních titulech v Národních dotací. Jedná 

se o dotační titul na plemenné kozičky a dotační titul na genomiku a ověřování původu koz. 

Ing. Strnad informoval VRPKK o změně ve vedení Klubu kozy zakrslé. Novou předsedkyní klubu 

je MVDR. Silvie Dopitová. 

V rámci předchozích bodů probíhala diskuse na téma genomika u koz. Ing. Konrád představí na 

RPKK postup získávání genetického materiálu od koz. VRPKK doporučuje zavést podmínku do 

výběrových kritérií pro kozlíky na NT podmínku ověření parentity.   

Ing. Konrád informoval VRPKK o přípravě dotačních titulů na welfare ovcí a koz, které 

v současnosti na MZe probíhají. 

 

 

6) Po vyčerpání všech bodů programu předseda Rady Ing. Strnad všem přítomným poděkoval za 

konstruktivní jednání a zasedání v 20,10   hodin ukončil. 

 

 

Zapsal: Ing. Ladislav Strnad 

 

Ověřil: Ing. Richard Konrád 

                

 

 

 


